



---

# ရွေးကောက်ပွဲ အကြံပြုချက်များ တင်ပြခြင်း

---

၂၀၁၅ အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲ

ရွေးကောက်ပွဲ ပညာပေးရေးနှင့် လေ့လာစောင့်ကြည့်ရေး မိတ်ဖက်များ  
(Election Education and Observation Partners – EEOP)

FEBRUARY 29, 2016

ELECTION EDUCATION AND OBSERVATION PARTNERS

No. 261, First Floor (Left), Mahar Bandoola Garden Street (Upper Block), Kyauktada Township  
(11181, 11182), Yangon, Myanmar.

### နိဒါန်း

“ရွေးကောက်ပွဲပညာပေးရေးနှင့် လေ့လာစောင့်ကြည့်ရေး မိတ်ဖက်များ” (Election Education and Observation Partners – EEOP) အဖွဲ့မှ ၂၀၁၅ ခုနှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲအား စောင့်ကြည့်လေ့လာခဲ့ပါသည်။ EEOP အဖွဲ့မှ စောင့်ကြည့်လေ့လာခြင်းဆိုင်ရာ အရေးပါသော အကြံပြုချက်များအား ဤ“ကဏ္ဍစုံမှပါဝင်ပတ်သက်သူများနှင့် ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာပြန်လည်သုံးသပ်ခြင်း တစ်ပြည်လုံးအဆင့် အစည်းအဝေး”သို့ ကဏ္ဍအလိုက် အစီရင်ခံတင်သွင်းအပ်ပါသည်။

### (က) ပြည်သူနှင့် မဲဆန္ဒရှင်များအား ပညာပေးခြင်း

၁။ မဲဆန္ဒရှင်ပညာပေးလုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ရာတွင် ရည်မှန်းအုပ်စုများအား ကြိုတင်ခွဲခြားသိရှိနိုင်ရန် ကွင်းဆင်းဖော်ထုတ်ပြီး ဒေသခံများ၊ မတူညီသောလူအုပ်စုများအတွက် ထိရောက်သော၊ ကျယ်ပြန့်သော ပညာပေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်သွားရန် အကြံပြုပါသည်။ အမျိုးသမီးများ၊ မသန်မစွမ်းများ၊ တိုင်းရင်းသား လူနည်းစုများ စသည်တို့၏ ပူးပေါင်းပါဝင်မှုများ ပိုမိုမြှင့်တက်လာစေရန် ကြိုတင်စီစဉ်ထားရန် အကြံပြုပါသည်။

၂။ မဲဆန္ဒရှင်ပညာပေးလုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်နေသော အဖွဲ့အစည်းများအားလုံး ညှိနှိုင်းရေး၊ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် ကောင်းမွန်သောနည်းလမ်းများအား ဆွေးနွေးအကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၃။ အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများအနေဖြင့် ပညာပေးလုပ်ငန်းများအား ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရန် လိုအပ်သောသတင်းအချက်အလက်များ (ဥပမာ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်၏ စီမံချက်အချိန်ဇယားများ)အား ကြိုတင်ပေးပို့အကြောင်းကြားခြင်း၊ အပြောင်းအလဲများအတွက် လျင်မြန်စွာ အကြောင်းကြားခြင်း၊ သတင်းထုတ်ပြန်ခြင်းများအား အကြံပြုပါသည်။

၄။ မဲဆန္ဒရှင်ပညာပေးဆိုင်ရာ ပစ္စည်းပစ္စယများအား ဖြန့်ဝေရာတွင် အမှန်တကယ် ပြည်သူလူထုထံသို့ ရောက်ရှိစေရန် ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ပညာပေးလုပ်ငန်းများ လုပ်ကိုင်နေသော အရပ်ဖက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများသို့ စောလျင်စွာ ဖြန့်ဝေပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၅။ ကရင်ပြည်နယ်၊ ရခိုင်ပြည်နယ်နှင့် ရှမ်းပြည်နယ်များတွင် မဲဆန္ဒရှင်ပညာပေးလုပ်ငန်းများအား ပိုမိုလုပ်ဆောင်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၆။ တက္ကသိုလ်ကျောင်းများတွင် ပထမဆုံးမဲပေးမည့် မဲဆန္ဒရှင်များဖြစ်သော ကျောင်းသားများအား မဲဆန္ဒရှင်ပညာပေးခြင်း၊ သတင်းအချက်အလက်များ ဖြန့်ဝေပေးခြင်း၊ ကျောင်းသားအချင်းချင်း ပြန်လည်သင်ကြားခြင်းဖြင့် မျှဝေရန်တိုက်တွန်းခြင်းတို့အား ဆောင်ရွက်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၇။ ယခင်ခေတ်ကာလ ကျောင်းသင်ရိုးညွှန်းတမ်းများတွင်ပါဝင်ခဲ့သော ပြည်သူ့နီတိ စာအုပ်များမှ ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ အကြောင်းအရာများကဲ့သို့ သင်ရိုးညွှန်းတမ်းများ၊ သင်ကြားရေးများအား ပညာရေး ဝန်ကြီးဌာနနှင့် ညှိနှိုင်း၍ ကျောင်းများတွင် သင်ကြားပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၈။ ဝေးလံသောဒေသများရှိ ဒေသခံတိုင်းရင်းသားများနှင့် မတူညီသောရည်မှန်းအုပ်စုများမှ ကိုယ်စားပြု ပါဝင်သော သေချာခိုင်မာသည့် မဲဆန္ဒရှင်ပညာပေး ဆရာဖြစ်သင်တန်းများ၊ ဆင့်ပွားသင်တန်းများအား ထိထိရောက်ရောက် ဖော်ဆောင်သွားရန် အကြံပြုပါသည်။

**(ခ) မဲဆန္ဒရှင်စာရင်း**

၁။ လက်ရှိမဲဆန္ဒရှင်စာရင်း (Database) အား နောင်အနာဂတ်ရွေးကောက်ပွဲများအတွက် အခြေပြု မဲစာရင်းအဖြစ်သတ်မှတ်၍ စနစ်တကျပြင်ဆင် တည်ဆောက်ကာ ဆက်လက်အသုံးပြုသွားရန် အကြံပြုပါ သည်။

၂။ မဲဆန္ဒရှင်စာရင်း၏ ကျစ်လစ်မှု၊ တိကျခိုင်မာမှု၊ ယုံကြည်ထိုက်မှုစသည့်အချက်များ ရရှိစေရန်၊ မှားယွင်းမှုများ၊ ပြန်ထပ်နေသော (Duplicate) မဲဆန္ဒရှင်များအား စိစစ်ရန်၊ “မဲစာရင်း ပြန်လည်စိစစ် ပြင်ဆင်ရေးကော်မတီတစ်ရပ်” ဖွဲ့စည်း၍ လက်ရှိမဲဆန္ဒရှင်စာရင်းအား စနစ်တကျပြန်လည် တည်ဆောက်ရန် အကြံပြုတင်ပြအပ်ပါသည်။

၃။ မဲစာရင်း ကပ်ထားကြေငြာရာနေရာများတွင် ပြင်ဆင်၊ ဖြည့်စွက်၊ ပယ်ဖျက်ခြင်းများအတွက် နည်းဥပဒေပါပုံစံများအား လုံလောက်စွာ အရန်သင့် ထားရှိပေးသင့်သည်။

၄။ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်အနေဖြင့် ရွှေ့ပြောင်းလုပ်သားများအတွက် စက်ရုံ၊ အလုပ်ရုံများ၊ လုပ်ငန်းများသို့ အထူးအဖွဲ့များ (သို့) ရွှေ့လျား အဖွဲ့များ စေလွှတ်ကာ ဗဟိုအချက်အလက်ဌာန (Central Database)နှင့် ချိတ်ဆက်ကာ မဲဆန္ဒရှင်စာရင်း စစ်ဆေးခြင်း များ ပြုလုပ်ပေးစေသင့်သည်။ ၎င်းတို့အတွက် ပြင်ဆင်၊ ဖြည့်စွက်၊ ပယ်ဖျက်ခြင်းများ တပါးတည်း ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်စွမ်း ထားရှိသင့်သည်။

၅။ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အနေဖြင့် မြေပြင်စာရင်းများမှ တင်ပြချက်များ၊ တစ်ဦးချင်းတင်ပြချက် များအပေါ် အထောက်အထားများအား သက်ဆိုင်ရာဌာနများနှင့် ပူးပေါင်း၍ ဦးဆောင်ရှာဖွေစိစစ်ကာ၊ အတည်ပြုပေးခြင်း၊ ကူညီဆောင်ရွက်ပေးခြင်းများအား ပိုမိုလုပ်ဆောင်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၆။ မဲစာရင်းများကပ်ထားကြေငြာရာတွင် ကျေးရွာအုပ်စု၏ အဓိကကျေးရွာတွင်သာမက သက်ဆိုင်ရာ ကျေးရွာများတွင် ကပ်ထားကြေငြာပေးခြင်း (သို့မဟုတ်) မဲစာရင်းစာအုပ်များထားရှိပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၇။ မဲဆန္ဒရှင်များအတွက် ပိုမိုလွယ်ကူမည့် မဲစာရင်းစစ်ဆေးသည့်ပုံစံများအား ဖန်တီးပေးနိုင်ရန် အကြံပြုပါသည်။ (ဥပမာ - ပိုမိုလွယ်ကူ ကောင်းမွန်သည့် အွန်လိုင်းမဲစာရင်းစစ်ဆေးသည့်စနစ်၊ မြို့နယ်ရုံးများ တွင် မဲစာရင်းစာအုပ်များ ထားရှိ၍ ကြည့်ရှုစစ်ဆေးကြည့်ရှုနိုင်ခြင်း စသည်)

၈။ မဲဆန္ဒရှင်စာရင်းတွင် ဓာတ်ပုံထည့်သွင်း၍၊ အဆိုပါဓာတ်ပုံ၊ ကုတ်နံပါတ် (Serial Number)၊ မဲရုံအမှတ် နှင့် သက်ဆိုင်ရာမဲဆန္ဒရှင်အချက်အလက်များပါဝင်သော မဲဆန္ဒရှင်သက်သေခံလက်မှတ်များအား မဲဆန္ဒရှင်များ သို့ ထုတ်ပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၉။ နိုင်ငံသားအရည်အချင်း ပြည့်စုံပါလျက် အိမ်ထောင်စုစာရင်း/မှတ်ပုံတင်မရှိ၍ မဲစာရင်းထဲတွင် မပါဝင်သူများအတွက် လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးနှင့်ပြည်သူ့အင်အားဝန်ကြီးဌာနနှင့် သော်လည်းကောင်း၊ သက်ဆိုင်ရာစီမံချက်များနှင့် သော်လည်းကောင်း ပူးပေါင်း၍ မဲစာရင်းတွင် ထည့်သွင်းသင့်သည်။

### (ဂ) ရွေးကောက်ပွဲနှင့် သတင်းအချက်အလက် နည်းပညာ

၁။ နောင်ရွေးကောက်ပွဲများတွင် သတင်းအချက်အလက်နည်းပညာအား ပိုမိုအသုံးပြုရန် အကြံပြု ပါသည်။ အနည်းဆုံးအနေဖြင့် Stakeholders များအကြား လုံခြုံမှုရှိသော အင်တာနက်၊ အီးမေးလ်များ မှတစ်ဆင့် ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်ခြင်းသည် ပိုမိုမြန်ဆန်၊ ထိရောက်သောလုပ်ငန်းများ လုပ်ဆောင်နိုင်မည် ဖြစ်သည်။

၂။ သတင်းအချက်အလက်နည်းပညာ အသုံးပြုမှုတွင် Website များ၊ Email များအပါအဝင် အချက်အလက် ပေးပို့မှုများအား လုံခြုံရေးတိုးမြှင့်ပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၃။ မဲဆန္ဒရှင်စာရင်း Database၊ ဆော့ဖ်ဝဲလ် နှင့် အွန်လိုင်းမှ မဲစာရင်းစစ်ဆေးကြည့်ရှုမှုများအား ပိုမိုတိကျ၊ မှန်ကန်၊ ကောင်းမွန်လာစေရန် အဆင့်မြှင့်တင်ခြင်း၊ ပြင်ဆင်ခြင်းများအား စဉ်ဆက်မပြတ် ဆောင်ရွက်သွားရန် အကြံပြုပါသည်။

### (ဃ) ဥပဒေရေးရာ မူဘောင်များ

၁။ အခြေခံအားဖြင့် ဒီမိုကရေစီနည်းလမ်းကျသော ရွေးကောက်ပွဲများ ဖြစ်ပေါ်လာစေရန် ပြင်ဆင်သင့် သည့် ဥပဒေရေးရာကိစ္စရပ်များအား လွှတ်တော်တွင် ဆွေးနွေးပြင်ဆင်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၂။ ပိုမိုကောင်းမွန်သည့် ဥပဒေရေးရာမူဘောင်များ ပေါ်ပေါက်လာရန်အတွက် ဥပဒေရေးရာ ပြင်ဆင်ချက်များတွင် လူထုသဘောထားများအားလည်း ထည့်သွင်းစဉ်းစား သုံးသပ်ရေးဆွဲရန် အကြံပြုပါ သည်။

၃။ ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများတွင် ဝိဝါဒကွဲပြားစေသော၊ မတိကျသော၊ ရှုပ်ထွေးသော စကားလုံး အသုံးအနှုန်းများအား ပြင်ဆင်၍ စကားလုံးအဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုချက်များအား ပိုမိုထည့်သွင်းသင့်သည်။

၄။ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ဖွဲ့စည်းခြင်းအား ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေရန် ပြင်ဆင်သင့်သည်။ (ဖွဲ့စည်းခြင်းအား ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်မှ အတည်ပြုချက်ရယူခြင်းအား ထည့်သွင်းသင့်သည်။)

၅။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် တရားဝင်လုပ်သားများအတွက် မဲပေးပိုင်ခွင့်မဆုံးရှုံးစေရန် ဥပဒေများ ပြဋ္ဌာန်း ပေးသင့်သည်။

### (င) လေ့လာစောင့်ကြည့်ခြင်းဆိုင်ရာ ကျင့်ဝတ်များနှင့် အသိအမှတ်ပြုခြင်း

၁။ လက်ရှိ ရွေးကောက်ပွဲလုပ်ငန်းစဉ်များအရ အသိအမှတ်ပြုခြင်းလုပ်ငန်းစဉ်တွင် ရွေးကောက်ပွဲအကြံ ကာလအား လေ့လာနိုင်စေရန် ရွေးကောက်ပွဲမကြေငြာမီ အနည်းဆုံးတစ်လ ကြိုတင်၍ လျှောက်ထားခြင်းကို စတင်လက်ခံသင့်သည်ဟု အကြံပြုပါသည်။

၂။ ပြည်တွင်းရွေးကောက်ပွဲစောင့်ကြည့်သူများ၏ လုပ်ငန်းစဉ်များတွင် စောင့်ကြည့်လေ့လာသူများအား နယ်မြေသတ်မှတ်ချက်၊ အဆင့်သတ်မှတ်ချက်များမထားပဲ ရိုးရှင်းလွယ်ကူစွာဖြင့် တစ်နိုင်ငံလုံးတွင် လွတ်လပ်စွာ ဆောင်ရွက်ခွင့် ပြုစေသင့်သည်ဟု အကြံပြုပါသည်။

၃။ ပြည်တွင်းရွေးကောက်ပွဲစောင့်ကြည့်သူများ၏ လုပ်ငန်းစဉ်များတွင် လျှို့ဝှက်မဲပေးစနစ်အား မထိခိုက်စေပဲ၊ ဆန္ဒမဲပေးသူများ အနှောက်အယှက်မဖြစ်စေပဲ စောင့်ကြည့်သူများအနေဖြင့် ပိုမိုလွတ်လပ်စွာ စနစ်တကျ မှတ်တမ်းတင်နိုင်ရန်၊ နောက်ဆုံးအစီရင်ခံစာတွင် အချက်အလက်နှင့် သက်သေအထောက် အထားများကို အခြေခံနိုင်ရန်အတွက် ဖြေလျော့ပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၄။ အသိအမှတ်ပြုမှုလုပ်ငန်းစဉ်အသေးစိတ်အား အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းမှုများ ပြုလုပ်သတ်မှတ်၍ အပြောင်းအလဲများရှိပါက ကြိုတင်အကြောင်းကြား ထုတ်ပြန်သင့်သည်။ လိုအပ်ချက် အသေးစိတ်များဖြစ်သော မှတ်ပုံတင်အသစ်၊ အဟောင်း၊ အိမ်အမှတ်နေရပ်လိပ်စာ အတိအကျဖော်ပြရန် ခက်ခဲသူ စသည်တို့အတွက် သတ်မှတ်ချက်များအား ကြိုတင်သတ်မှတ်၍ ကြေငြာထားရန် အကြံပြုပါသည်။

### (စ) ကြိုတင်မဲပေးခြင်း (ပြည်ပရောက်မဲအပါအဝင်)

၁။ ကြိုတင်မဲကောက်ယူရာတွင် လျှို့ဝှက်မဲပေးစနစ်ဖြစ်စေရန် ကြိုတင်ရှင်းလင်းသင်ကြားခြင်း၊ ညွှန်ကြားခြင်းတို့အား ဆောင်ရွက်ပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၂။ ပြည်ပရောက် ကြိုတင်မဲများပြင်ဆင်ရာတွင် အင်တာနက် (Online) စနစ်ကို ထိရောက်စွာ အသုံးပြုခြင်း၊ မဲဆန္ဒရှင်များအား နှိုးဆော်ခြင်းများအား ပြုလုပ်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၃။ ပြည်ပရောက် ကြိုတင်မဲများကောက်ယူရာတွင် အချိန်ယူစီစဉ်ခြင်း၊ အမှားအယွင်းများ နည်းပါးစေရန် ပြည်စုံသောလမ်းညွှန်မှုများဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ နိုင်ငံအလိုက်ရှိနေသော မဲဆန္ဒရှင်ဦးရေအလိုက် အဆင်ပြေ ချောမွေ့စွာ မဲပေးနိုင်ရေး ကြိုတင်စီမံထားခြင်းတို့အား ပြုလုပ်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၄။ ကြိုတင်မဲများအား မဲရုံသို့ အချိန်မီရောက်ရှိစေရန် စီမံခြင်း၊ ကြိုတင်မဲပေးပြီးသူများစာရင်းအား မဲရုံရှိ မဲစာရင်းတွင် အမှတ်အသားပြုထားခြင်း၊ ပုံစံ (၁၃) ကြိုတင်မဲပေးသူများစာရင်းအား မဲရုံအားလုံးတွင် ကြေငြာပေးထားခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် အကြံပြုပါသည်။

### (ဆ) ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ နည်းစနစ်နှင့် မဲဆန္ဒနယ် သတ်မှတ်ခြင်း

၁။ မဲဆန္ဒနယ်သတ်မှတ်ခြင်းအား မဲဆန္ဒနယ်၊ နယ်နိမိတ်သတ်မှတ်ရေးဌာန (Boundary Delimitation Department) တစ်ခုဖွဲ့စည်း၍ သုတေသနပြုမှုများဖြင့် ပြန်လည်သုံးသပ်စိစစ်ရန် အကြံပြုတင်ပြအပ်ပါသည်။ (အထူးသဖြင့် အမျိုးသားလွှတ်တော် မဲဆန္ဒနယ်များတွင် မဲပေးနိုင်သူဦးရေ ကွာဟမှုများ ရှိနေသည်ကို တွေ့ရှိရပါသည်။)

၂။ မဲဆန္ဒနယ်၊ နယ်နိမိတ်သတ်မှတ်ရေးဌာနအနေဖြင့် ရွေးကောက်ပွဲများမတိုင်မီ ပြင်ဆင်ရေးဆွဲ၊ သတ်မှတ် ခြင်းများအား ဆောင်ရွက်သွားရန် အကြံပြုပါသည်။

### (ဇ) ကိုယ်စားလှယ်လောင်းအမည်စာရင်း တင်သွင်းခြင်း၊

#### မဲဆွယ်စည်းရုံးခြင်း

၁။ ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ၏ အတည်ပြုစာရင်း နောက်ဆုံးရလဒ်အား မဲဆွယ်စည်းရုံးခြင်းကာလ မတိုင်မီ အချိန်မီ ထုတ်ပြန်ကြေငြာပေးနိုင်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၂။ ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများအားလုံး တန်းတူမဲဆွယ်စည်းရုံးနိုင်ခွင့်နှင့် တန်းတူအခွင့်အရေး ရရှိစေရန် ရပ်/ကျေးအဆင့်နှင့် လက်တွေ့တွင် အဆင်မပြေမှုများရှိပါက ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးခြင်းများ လုပ်ဆောင်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၃။ ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများအနေဖြင့် ဒီမိုကရေစီနည်းလမ်းကျသော ရွေးကောက်ပွဲများ ဖြစ်ပေါ်လာစေရန် ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေများ၊ ကျင့်ဝတ်များအား ပိုမိုလိုက်နာရန် အကြံပြုပါသည်။

၄။ ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများနှင့် နိုင်ငံရေးပါတီများ၏ ဘဏ္ဍရေးအသုံးစရိတ်များအား ပိုမိုပွင့်လင်း မြင်သာမှုရှိစေရန် အကြံပြုပါသည်။

### (ဈ) မဲဆွယ်စည်းရုံးရေး ကုန်ကျစရိတ်

၁။ ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ၏ မဲဆွယ်စည်းရုံးရေး ကုန်ကျစရိတ် စီစစ်ရာတွင် မှန်ကန်မှုရှိစေရန် သက်ဆိုင်ရာ မဲဆန္ဒနယ်များမှ မဲဆွယ်စည်းရုံးမှုသတင်းအချက်အလက်များနှင့် တိုက်ဆိုင်စစ်ဆေးကာ ကြီးကြပ်နိုင်ပါရန် အကြံပြုပါသည်။

### (ည) မဲပေးခြင်း၊ မဲရေတွက်ခြင်းဆိုင်ရာ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့် သမာသမတ်ရှိစေရေး အစီအမံများနှင့် ရလဒ်များကို စီမံခန့်ခွဲခြင်း

၁။ မဲဆန္ဒရှင်များ မဲရုံအတွင်းသို့မဝင်မီ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် (သို့) မဲရုံလုံခြုံရေးမှ မဲပေးနည်းများအား ကြည့်ရှု လေ့လာသွားရန် တိုက်တွန်းပေးသင့်သည်ဟု အကြံပြုပါသည်။

၂။ ခိုင်လုံမဲ၊ ပယ်မဲ၊ ပျောက်ဆုံးမဲများကြောင့် ဖြစ်ပွားလာမည့် အငြင်းပွားမှုများအား လျော့နည်းစေရန် မဲရေတွက်မီ သေချာစွာ ရှင်းလင်းဆွေးနွေးခြင်းအား ပြုလုပ်ရန်အကြံပြုပါသည်။

၃။ မဲဆန္ဒရှင်များထည့်ရမည့် မဲလက်မှတ်များအားလုံးကို တစ်ကြိမ်တည်းထုတ်ပေးသည့်နည်းစနစ်ကို အသုံးပြုရန် ထည့်သွင်းစဉ်းစားသင့်သည်။

၄။ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်မှ အကြံပြုသောမဲရုံအကျယ်အဝန်းအား ဖော်ပြသင့်သည်။

၅။ မဲရုံများတွင် စီမံခန့်ခွဲမှုလွယ်ကူစေရန်နှင့် မဲရေတွက်ချိန်လျော့နည်းစေရန်အတွက် မဲပေးနိုင်သူ အရေအတွက်အား (၁,၀၀၀) ဦးရေအများဆုံး သတ်မှတ်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၆။ မဲဆန္ဒရှင်မဲပေးရာတွင် ပယ်မဲဖြစ်စေမည့် မှားယွင်းမှုပြုလုပ်မိ၍ မဲပုံးအတွင်းမထည့်မီအချိန်တွင် လဲလှယ်ပေးရန် တောင်းဆိုပါက ခိုင်လုံသော အကြောင်းပြချက်များနှင့် မဲရုံမှူး၏ဆုံးဖြတ်ချက်ဖြင့် အများဆုံး တစ်ကြိမ် လဲလှယ်ခွင့်ပြုခြင်းအား ထည့်သွင်းစဉ်းစားနိုင်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၇။ မဲရေတွက်ခြင်းလုပ်ငန်းစဉ်၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းအား ရှင်းလင်းလွယ်ကူ၊ တူညီစေရန်၊ ပိုမိုမြန်ဆန် ကောင်းမွန်လာစေရန် ဆောင်ရွက်သင့်သည်ဟု အကြံပြုလိုပါသည်။

၈။ မဲဆန္ဒရှင်၏ဆန္ဒမဲလက်မှတ်တွင် သိသာသောရွေးချယ်မှုပြုလုပ်ပါက ခိုင်လုံမဲများဖြစ်စေရန်၊ ရှုပ်ထွေးမှုများ မဖြစ်ပေါ်စေရန် ခိုင်လုံမဲ၊ ပယ်မဲစံနှုန်းများကို ပြန်လည်သုံးသပ်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၉။ ပုံစံ (၁၆) (မဲရုံတစ်ရုံချင်းမဲရလဒ်)အား မဲရုံပြင်ပတွင်လည်းကောင်း၊ ပုံစံ (၁၉) မဲရလဒ်စာရင်းများအား မြို့နယ်ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ခွဲရုံးတွင်လည်းကောင်း ကပ်ထားကြေငြာပေးခြင်းအား သေချာစွာပြုလုပ်ပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၁၀။ မဲရလဒ်များအား ဝေးလံသောဒေသများရှိ မဲရုံများမှ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ လွယ်ကူစွာ လျှင်မြန်စွာ ပေးပို့နိုင်ရန် ယာဉ်များ(ရဟတ်ယာဉ်၊ ကား စသည်တို့)ဖြင့် ကြိုတင်စီစဉ်ပေးထားရန် အကြံပြုပါသည်။

### (၄) မီဒီယာနှင့် ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ

၁။ မီဒီယာများအနေဖြင့် မီဒီယာကျင့်ဝတ်များအား လိုက်နာပြီး လူထုအား ပညာပေးခြင်းများအား ပြုလုပ်နိုင်ပါရန် အကြံပြုပါသည်။ ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ၏ ချည်းကပ်မှုများနှင့် ကြိုတွေ့ရလျှင် သမာသမတ်ကျစွာ ရေးသားတင်ပြမှုများကိုသာ ပြုလုပ်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၂။ မီဒီယာများအနေဖြင့် ရွေးကောက်ပွဲအကြိုကာလတွင် အရပ်ဖက်အဖွဲ့များနှင့် နိုင်ငံရေးပါတီများ၊ ဝေးလံသော ဒေသများအပါအဝင် ဒေသခံပြည်သူများ၏ စကားသံများအား အချိန်နှင့်တစ်ပြေးညီ တင်ပြပေးနိုင်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၃။ မီဒီယာများအနေဖြင့် ရွေးကောက်ပွဲစောင့်ကြည့်လေ့လာသူများ၏ လတ်တလော အစီရင်ခံစာများကို ပြည့်ပြည့်စုံစုံဖြင့် အမြန်ဆုံးဖော်ပြပေးသင့်ပါသည်။

### (၄) တိုင်းရင်းသားလူနည်းစုများ ပါဝင်မှု

၁။ တိုင်းရင်းသားလူနည်းစုများပူးပေါင်းပါဝင်မှု မြင့်မားလာစေရန် ပြည်နယ်ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်များ၊ ပြည်နယ်များရှိ နိုင်ငံရေးပါတီများ၊ အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများအား ပိုမိုအာရုံစိုက်၍ မတူညီသော ဘာသာစကား၊ ယဉ်ကျေးမှု စသည်တို့ကို ဦးစားပေးဆောင်ရွက်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၂။ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အဆင့်ဆင့်တွင် တိုင်းရင်းသားလူနည်းစုများအား ပါဝင်ဖွဲ့စည်းခြင်း၊ အမှန်တကယ် တိုင်းရင်းသားခေါင်းဆောင်များနှင့် ထိတွေ့ဆက်ဆံခြင်း၊ မဲဆန္ဒရှင် ပညာပေးလုပ်ငန်းများတွင် ဒေသခံ တိုင်းရင်းသားများအား ဦးစားပေး လုပ်ကိုင်စေခြင်းများအား အကြံပြုပါသည်။



၃။ ပြည်နယ်များတွင် လမ်းပန်းဆက်သွယ်ရေး ခက်ခဲမှုအတားအဆီးများရှိသည့်အတွက် လုပ်ငန်းဆောင်တာများအား တိုင်းဒေသကြီးများထက် စောလျင်စွာဆောင်ရွက်စေခြင်း၊ အထူးစီမံချက်များ ချမှတ်အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ခြင်းအား ဒေသခံတိုင်းရင်းသားအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရန် အကြံပြုတင်ပြအပ်ပါသည်။

၄။ တိုင်းရင်းသားအများစုရှိသောပြည်နယ်များတွင် မှတ်ပုံတင်ထုတ်ပေးရေးများ ဦးစားပေးဆောင်ရွက်ရန် အကြံပြုပါသည်။ မှတ်ပုံတင်တွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုအမှန်အား ထည့်သွင်းဖော်ပြပေးရန်လည်း အကြံပြုပါသည်။

### (၃) ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်နှင့် ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ

၁။ ရွေးကောက်ပွဲမကျင်းပမီ အပစ်ခတ်ရပ်စဲထားသော နေရာများတွင် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများ၊ နိုင်ငံရေးပါတီများ၊ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်နှင့် အရပ်ဖက်လူထုအဖွဲ့အစည်းများ ကြိုတင်တွေ့ဆုံဆွေးနွေး၍ ပွင့်လင်းမြင်သာစွာ ညှိနှိုင်းကာ၊ ရွေးကောက်ပွဲနှင့်ပတ်သက်ပြီး သဘောတူညီချက်များ၊ သဘောထားမှတ်ချက်များအား ရယူရန် အကြံပြုပါသည်။

၂။ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများထံသို့ ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ သတင်းအချက်အလက်များ၊ လုပ်ငန်းစဉ်များအား ပေးပို့ခြင်းများ ပြုလုပ်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၃။ ရွေးကောက်ပွဲလုပ်ငန်းစဉ်များတွင် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများအား လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များ၊ မဲဆန္ဒရှင်ပညာပေးလုပ်ငန်းများ၊ ပို့ဆောင်ဆက်သွယ်ရေးကိစ္စရပ်များ စသည်တို့တွင် ပူးပေါင်း၊ ပါဝင်ဆောင်ရွက်နိုင်စေရန် ဖိတ်ခေါ်ခြင်းအား အကြံပြုပါသည်။

### (၃) ရွေးကောက်ပွဲအငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်းနှင့်

#### စေ့စပ်ညှိနှိုင်းရေးကော်မရှင်များ

၁။ အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းရေးနှင့် စေ့စပ်ညှိနှိုင်းရေးကော်မရှင်များအနေဖြင့် နိုင်ငံရေးပါတီများ၊ အရပ်ဖက်လူမှု အဖွဲ့အစည်းများ၊ သတင်းမီဒီယာများမှတစ်ဆင့် မဲဆန္ဒရှင်ပြည်သူလူထုနှင့် ထိတွေ့နိုင်အောင် ကြိုးစားခြင်း၊ အကူအညီပေးခြင်း၊ မဲဆန္ဒနယ်မြေတွင် ဖြစ်ပေါ်နေသောရွေးကောက်ပွဲအငြင်းပွားမှု သတင်းများအား ရယူ၍ စောလျင်စွာ ဖြေရှင်းပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၂။ မြို့နယ်ကော်မရှင်ရုံးများတွင် အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းရေးနှင့် စေ့စပ်ညှိနှိုင်းရေးနေရာတစ်ခု သတ်မှတ်၍ တာဝန်ရှိသူများ၊ ဆက်သွယ်ရန် (ဖုန်းနံပါတ်) စသည်တို့အား ကြေငြာပေးထားရန် အကြံပြုပါသည်။

၃။ ရွေးကောက်ပွဲအငြင်းပွားမှု ဖြေရှင်းရာတွင် ခုံရုံးအဖွဲ့တွင် ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော် ဥပဒေပညာရှင်များ၊ တရားရေးရာ ဂျူရီလူကြီးများ ပါဝင်ဖွဲ့စည်းရန် အကြံပြုပါသည်။

၄။ ရွေးကောက်ပွဲအငြင်းပွားမှုများ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်များအပေါ် အယူခံပိုင်ခွင့်အဆင့်ဆင့်အား ထားရှိသကဲ့သို့၊ အခြားအယူခံပိုင်ခွင့်နည်းလမ်း (Alternative Mechanism) များ ထားရှိရန် အကြံပြုပါသည်။

၅။ ရွေးကောက်ပွဲကန့်ကွက်လွှာ တင်သွင်းမှုစရိတ်အား သင့်တော်သောအတိုင်းအတာအထိ လျော့ချရန် အကြံပြုပါသည်။

### (ဏ) ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်

၁။ လက်ရှိရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အဖွဲ့ဝင်များအနေဖြင့် နောင်ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်များ ပြင်ဆင် ဖွဲ့စည်းရာတွင် ရွေးကောက်ပွဲအကယ်ဒမီမှတစ်ဆင့် နည်းပညာ၊ ကျွမ်းကျင်မှု၊ အတွေ့အကြုံများအား ဆက်လက် ကူညီပေးပါရန် တိုက်တွန်းအပ်ပါသည်။

၂။ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ဖွဲ့စည်းရာတွင် Stakeholders များ၏ သံသယများပြား ခြင်းသည် ရွေးကောက်ပွဲလုပ်ငန်းစဉ်များတွင် အခက်အခဲများစွာ ဖြစ်ပေါ်စေသည့်အတွက် အများလက်ခံနိုင်မည့် ပွင့်လင်းမြင်သာသော ရွေးချယ်မှုစနစ်နှင့်အတူ ဖွဲ့စည်းမှုပုံစံတစ်ခုအား တည်ဆောက်သင့်သည်။ ၎င်းဖွဲ့စည်းမှု စနစ်နှင့် ရွေးချယ်မှုလုပ်ငန်းစဉ်တွင် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်၏ ထောက်ခံအတည်ပြုမှု၊ ပြည်ထောင်စု တရားလွှတ်တော်၏ထောက်ခံမှုနှင့် အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများ၊ နိုင်ငံရေးပါတီများ၏ အကြံပြုထောက်ခံချက် များအား ထည့်သွင်းသင့်သည်။ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် အဆင့်ဆင့်တို့အားဖွဲ့စည်းရာတွင် Stakeholders များ၏ အကြံပြုထောက်ခံချက်များအား အကဲဖြတ်မှု အညွှန်းကိန်း (The Matrix of Selection Criteria) ဖြင့် စနစ်တကျတည် ဆောက်၍ ရွေးချယ်ဖွဲ့စည်းသင့် သည်။

၃။ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်သည် ရွေးကောက်ပွဲလုပ်ငန်းစဉ်များအား စဉ်ဆက်မပြတ် တိုးတက်စေရန်၊ လွယ်ကူချောမွေ့စွာ ဆောင်ရွက်နိုင်စေရန် အမြဲတမ်းရန်ပုံငွေတစ်ရပ် ထားရှိသင့်သည်။

၄။ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အဆင့်ဆင့်တို့အား ဖွဲ့စည်းရာတွင် လူနည်းစုတိုင်းရင်းသားများ၊ ကျား/မ အချိုးအစားများအား ပိုမိုတိုးတက်ပါဝင်စေသင့်သည်။ ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ ပြည်တွင်းကျွမ်းကျင်ပညာရှင် များအားလည်း ဖိတ်ခေါ်သင့်သည်။

၅။ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အဆင့်ဆင့်တို့၏ လုပ်ငန်းလည်ပတ်မှု၊ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်မှု၊ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတို့အား ပိုမိုကျစ်လစ်၊ မြန်ဆန်စေရန် ကြိုတင်စီမံ၍ ရွေးကောက်ပွဲကာလတွင် ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်အဆင့်ဆင့်တို့ကြား ကွာဟမှုများမရှိစေရန် ပိုမိုကောင်းမွန်သည့် နည်းလမ်းများအား လေ့လာဆန်းစစ် သင့်သည်။ ဆက်သွယ်ရေးခက်ခဲသော ဒေသများအတွက် ကြိုတင်ပြင်ဆင်ထားသင့်သည်။

၆။ ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အဆင့်ဆင့်တွင် ဆက်ဆံရေးတာဝန်ခံများထားရှိ၍ Stakeholders များနှင့် အချိန်နှင့်တစ်ပြေးညီ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သင့်သည်။

### (တ) ပြည်တွင်းရွှေ့ပြောင်းခံရသူများနှင့် ရွှေ့ပြောင်းလုပ်သားများဆိုင်ရာ

၁။ ဝေးလံသောဒေသများ၊ လမ်းပမ်းဆက်သွယ်ရေးအလွန်ခက်ခဲသောဒေသများရှိ ရွှေ့ပြောင်းခံရသူ မဲဆန္ဒရှင်များနှင့် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများတွင် တရားဝင်အလုပ်လုပ်ကိုင်နေသော နယ်စပ်ဒေသတစ်လျှောက် ရွှေ့ပြောင်းလုပ်သား များ မဲပေးနိုင်စေရန် စာရင်းရယူ၍ အထူးရွှေ့ပြောင်းမဲရုံများ ဖွင့်လှစ်ပေးခြင်းအား အကြံပြုအပ်ပါသည်။

### (ထ) အန္တရာယ်ဖြစ်နိုင်ခြေများကို စီမံခန့်ခွဲခြင်းနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ အစီအစဉ်များ ရေးဆွဲခြင်း

၁။ ယှဉ်ပြိုင်မှုပြင်းထန်သော နယ်မြေများ၊ ပဋိပက္ခနှင့် လုံခြုံရေးပြဿနာများ ဖြစ်နိုင်သော နေရာများကို သတ်မှတ်ဖော်ထုတ်ခြင်းအား ကြိုတင်ဆောင်ရွက်ရန် အကြံပြုသည်။

၂။ လုံခြုံရေးပြဿနာများ တစ်စုံတစ်ရာပေါ်ပေါက်ခြင်း၊ ပေါ်ပေါက်ရန် အလားအလာများရှိပါက လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူများကို ဆက်သွယ်အကြောင်းကြားနိုင်ရန် (ဖုန်းနံပါတ်စသည့်) ဆက်သွယ်ရေးလမ်းကြောင်းများ ပြုလုပ်ကြေငြာပေးခြင်း ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်များ၊ မဲရုံဝန်ထမ်းများ၊ စောင့်ကြည့်လေ့လာသည့် အရပ်ဖက် အဖွဲ့အစည်းများ၊ သတင်းမီဒီယာများနှင့် လုံခြုံရေးတာဝန်ရှိသူများ တွေ့ဆုံပြီး လုံခြုံရေးအစီအမံများအား ကြိုတင်၍ ချပြ၊ ရှင်းလင်း၊ ဆွေးနွေးရန် အကြံပြုသည်။

၃။ အပစ်အခတ်ရပ်စဲထားသော နေရာများ၊ လုံခြုံရေးအရ ပြဿနာဖြစ်နိုင်ခြေရှိသော သတ်မှတ် နေရာများ၊ နယ်စပ်ဒေသရှိ မဲရုံများတွင် အထူးလုံခြုံရေး အစီအမံများ ကြိုတင်စီစဉ်ထားရန် အကြံပြုပါ သည်။

၄။ ပြဿနာဖြစ်ပွားနိုင်သော အမုန်းစကားများ၊ ဘာသာရေးအသုံးချ တိုက်ခိုက်မှုများဖြစ်ပွားပါက အချိန်မီ ထိန်းသိမ်းပေးနိုင်ရန် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်နှင့် နိုင်ငံတော်အစိုးရတို့ ပူးပေါင်း၊ ကာကွယ်ဆောင်ရွက်ရန် အကြံပြုပါသည်။

၅။ ရွေးကောက်ပွဲကာလတွင် မဲဆန္ဒရှင်ပြည်သူလူထု၏ စိုးရိမ်စိတ်များအား လျော့ချပေးနိုင်မည့် သီးခြားအစီအစဉ်များ ချမှတ်အကောင်အထည်ဖော်ပေးရန် အကြံပြုပါသည်။

၆။ ရွေးကောက်ပွဲကာလနီးကပ်ချိန် (သို့မဟုတ်) ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပမည့်နှစ်တွင် ရာဇဝတ်ကြီး အကျဉ်းသားများအား အရေအတွက်များပြားစွာ လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့်ပေးခြင်းအား လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ စိန်ခေါ်မှုများကို ထည့်သွင်းစဉ်းစားရန် အကြံပြုအပ်ပါသည်။

### (၃) သင်တန်းများပေးခြင်း၊ ကျွမ်းကျင်မှုစွမ်းရည် ပျိုးထောင်တည်ဆောက်ခြင်း

၁။ ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ ကျွမ်းကျင်မှုများ၊ အသိပညာများ၊ ဥပဒေရေးရာများ၊ ပြဿနာကိုင်တွယ် ဖြေရှင်းမှုများ၊ အများပြည်သူ အဆင်ပြေစေရန် နည်းလမ်းများ စသည်တို့အား ပိုမိုအချိန်ယူကာ လေ့ကျင့် သင်ကြားပေးသင့်သည်။ ဆင့်ပွားသင်ကြားမှုပုံစံအား ကျယ်ပြန့်စွာ ပြုလုပ်ပေးသင့်သည်။

၂။ သင်ရိုးညွှန်းတမ်းများအား တိုင်းရင်းသားဘာသာစကားများဖြင့် ဘာသာပြန်ဆိုခြင်း၊ မတူညီသော ယဉ်ကျေးမှု အလေ့အထများအား သုံးသပ်၍ထည့်သွင်းရေးဆွဲခြင်း၊ ဆင့်ပွားသင်ကြားမှုပုံစံအတွက် ဆရာဖြစ် သင်ရိုးညွှန်းတမ်းများအား ရေးဆွဲခြင်း၊ ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ အသိပညာဗဟုသုတအတွက် ကမ္ဘာ့သတင်း အချက်အလက် Database များနှင့်အရင်းအမြစ်များအား လမ်းညွှန်မှုများ၊ စာကြည့်တိုက်များနှင့် ချိတ်ဆက်ဖြန့်ဝေမှု များ၊ သင်ရိုးညွှန်းတမ်းများအား စာသင်ကျောင်းများတွင် အရန်သင့်ထားရှိပေးခြင်းတို့ကို ပြုလုပ်သင့်သည်။

၃။ ရွေးကောက်ပွဲစီမံအုပ်ချုပ်မှု အလယ်အလတ်အဆင့်များဖြစ်သော ပြည်နယ်/တိုင်းဒေသကြီးအဆင့်၊ ခရိုင်အဆင့်၊ မြို့နယ်အဆင့် ကော်မရှင်ဝန်ထမ်းများအား ဒီမိုကရေစီနည်းကျ ရွေးကောက်ပွဲပုံစံနှင့် ပြောင်းလဲနေပြီ ဖြစ်သော နိုင်ငံရေးစနစ်များအား ထည့်သွင်းသင်ကြားပေးသင့်သည်။

၄။ ရပ်/ကျေးရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် တာဝန်ရှိသူများနှင့် မဲရုံဝန်ထမ်းများ၊ လုံခြုံရေးဝန်ထမ်းများ စသည့် အောက်ခြေ ဝန်ထမ်းများအားလုံး လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးမှုရရှိခြင်းအား အာမခံနိုင်ရန် အချိန်နှင့် အတိုင်းအတာ ပိုမိုရယူကာ လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးသင့်သည်။ စောင့်ကြည့် အကဲဖြတ်သင့်သည်။

၅။ ဝန်ထမ်းလေ့ကျင့်မှုတွင် ဒေသဆိုင်ရာ အရပ်ဖက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများအားဖိတ်ခေါ်၍ ဆွေးနွေးမှုများ တွင် ကဏ္ဍတစ်ခုအနေဖြင့် ထည့်သွင်းသင့်သည်။

၆။ ဒေသဆိုင်ရာ ရွေးကောက်ပွဲများ (ဥပမာ - ရပ်/ကျေးအုပ်ချုပ်ရေးမှူး ရွေးချယ်ခြင်း၊ စည်ပင် ရွေးကောက်ပွဲများ) နှင့် အနာဂတ်ကျောင်းတွင်းရွေးကောက်ပွဲများတွင် ကော်မရှင်ဝန်ထမ်းများ၊ မဲရုံဝန်ထမ်း များအား လေ့လာ၊ ပူးပေါင်း၊ ဆောင်ရွက်စေရန် တိုက်တွန်းအားပေးသင့်သည်။

### နိဂုံး

နောင်လာမည့် ရွေးကောက်ပွဲများအတွက် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်၏ မဟာဗျူဟာများ၊ ပြင်ဆင်ဖြည့်စွက် ရေးဆွဲခြင်းများ ပြုလုပ်ရာတွင် အထောက်အကူပြုစေရန် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့် ကွင်းဆင်းအတွေ့အကြုံများ၊ တွေ့ရှိချက်များအပေါ် အခြေခံပြီး တင်ပြခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

### နောက်ဆက်တွဲ

#### ရွေးကောက်ပွဲ ပညာပေးရေးနှင့် လေ့လာစောင့်ကြည့်ရေး မိတ်ဖက်များ (Election Education and Observation Partners – EEOP)

EEOP အဖွဲ့သည် ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီးအားလုံးမှ ပါတီစွဲကင်းပြီး၊ သီးခြားလွတ်လပ်သည့် အဖွဲ့ဝင် အဖွဲ့အစည်းပေါင်း (၂၃) ဖွဲ့ဖြင့် ပါဝင်ဖွဲ့စည်းထားသော ပူးပေါင်းအဖွဲ့ဖြစ်သည်။ EEOP အဖွဲ့သည် စတင် ဖွဲ့စည်းခဲ့သည့် (၂၀၁၃) ခုနှစ်မှ စတင်၍ ပြည်သူ့နိတိ ပညာရေးနှင့် မဲဆန္ဒရှင်ပညာပေးရေးသင်တန်းများအား နိုင်ငံအနှံ့ ပို့ချပေးခဲ့သည့်အပြင် (၂၀၁၅) ခုနှစ်အထွေထွေ ရွေးကောက်ပွဲအား စောင့်ကြည့်လေ့လာခဲ့ပါသည်။

EEOP အဖွဲ့သည် စောင့်ကြည့်လေ့လာသူ (ကျား) ၆၈% နှင့် (မ) ၃၂%၊ စုစုပေါင်း စောင့်ကြည့်လေ့လာသူ (၁,၅၀၀) ကျော်အား တရားဝင်အသိအမှတ်ပြုမှု လျှောက်ထားခဲ့ပြီး၊ မြို့နယ် (၁၀၀) ကျော်မှ မဲရုံများအား စောင့်ကြည့်လေ့လာခဲ့ပါသည်။ EEOP အဖွဲ့သည် မြန်မာနိုင်ငံ၏ သမိုင်းဝင် (၂၀၁၅)ခုနှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲတွင် စောင့်ကြည့်လေ့လာရေးလုပ်ငန်းများအား နည်းပညာအထောက်အပံ့မှအပ၊ နိုင်ငံတကာနှင့် မည်သည့်အဖွဲ့အစည်းများမှ ငွေကြေး၊ ရန်ပုံငွေရယူမထားပဲ၊ အဖွဲ့ဝင်များကိုယ်တိုင် ထောက်ပံ့ဖွဲ့စည်းကာ ဆောင်ရွက်ခဲ့သည်။ (အဖွဲ့၏ ဖွဲ့စည်းပုံကို တိုးချဲ့ပြင်ဆင်ပြောင်းလဲမှုများနှင့် အနာဂတ် လုပ်ငန်းစဉ်များအတွက် ငွေကြေး ရန်ပုံငွေရှာဖွေစီမံခန့်ခွဲမှုများကို နောင်ဆက်ခံမည့် အမှုဆောင်ဒါရိုက်တာ အဖွဲ့မှ ဆုံးဖြတ်မည်ဖြစ်ပြီး ပြည်သူလူထုသို့ ပွင့်လင်းမြင်သာစွာ ဆက်လက်အကြောင်းကြားတင်ပြသွားမည် ဖြစ်သည်။)

#### ဆက်သွယ်ရန်

- ဆက်သွယ်ရန် ပုဂ္ဂိုလ် - ဒေါ်မြနန္ဒာသင်း (Executive Director)
- လိပ်စာ - အမှတ် (၂၆၁) - ပထမထပ် (ဘယ်)၊ မဟာဗန္ဓုလပန်းခြံလမ်း (အပေါ်ဘလောက်)၊ ကျောက်တံတားမြို့နယ်၊ ရန်ကုန်မြို့
- ဖုန်းနံပါတ် - ၀၁-၂၅၆၀၄၀၊ ၀၉-၂၆၅၄၆၈၅၁
- အီးမေးလ် - [contact@eeop.org](mailto:contact@eeop.org), [eeop.mm@gmail.com](mailto:eeop.mm@gmail.com)
- Website - <http://www.eeop.org>